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D1LO MISTRŮ

FRANTIŠEK NUŠL
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Narodil jsem se v Jindřichově Hradci. Otec byl klempířem . By
dleli jsme v přízemí malého domku. V předu do ulice byl prodej ní
krám, hned za ním jediná naše obývací místnost , do níž vnikalo
něco světla z krámu zasklenými dveřmi a společným oknem. Ve
východní stěně byla dvě okna, j imiž bylo vidě t i do úzké uličky na
protější velikou , jednotvárnou stěnu starého svatojanského koste
la. Ostatní dvě stěny byly bez oken. Zde jsme si s bratrem hráli,
panáčky lepili a všecky dětské nemoci prodělali. Sem nikdy slunce
nesvítilo . Odtud se zasklenými dveřmi vcházelo do malé, temné
kuchynky a dalšími zasklenými dveřmi do dílny, jejíž j ediné okno
se otevíralo na m alý dvore k, k jihu . Všecky jmenovan é míst nos
ti i dvorek byly v j edné řadě za sebou. Rodiče tu prožili téměř

celý svůj život. Ale rny děti, když jsme jen trochu povyrostly a
škola začala , žili jsme více venku , kolem zahrad, v polích a u ryb
níka. Já jsem se velmi rád domu vr acel, a zvlášť dílna poutala
moji pozornost . Tarn bylo vždy něco nového k vidění a k přemýš

lení. V sobotu se uklízelo a učedník políroval na lípovém prkně,

na m okré vrstvičce vídeňského vápna všecka ocelová kladiva , až
se leskla jako s tříbro . Měli jsme těch kladiv na tepané práce t ři

řady , rozmanitý ch tvarů , rovných , vypuklých , válcových , poloku
latých, m enších a větších , a když s luníčko do dílny zasvít ilo, byla
to radost, j ak se v nich celá dílna zrcadlila.

S tepanými pracemi se t at íne k zvlášť rád pochlubi l. Vždyť také
na všech Hradeckých krajinských výstavách byly právě ty to jeho
práce vynikajícími cenarni odměněny. Kdysi se v dílně začalo pra
covat na tepaných mosazných nástěnných svícnech pro zámeckou
vrchnost. Jedinou výzdobou svícnů byly krásně ohybané akantové
listy. Chtěl jsem v idět , jak to budou v dílně dělat . První tovaryš se
potutelně usmál a řekl: "Františku, tak se podíval , jak budou tou
vodou zprohybány". I šel j sem k tatínkovi na poradu : "Tatínku,
proč se ty listy, co Jarolím dělá, v horké vodě pro hybají?" Tatínek
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mi nerozuměl a še l se zeptat Jarolíma. Co si povídali, nevím , ale
druhého dne ráno , když jsem přišel do dílny, vyt ahoval J arolím
kleštěma z ohně nový svazeček rozpálených list ů a hodil ho ry chle
do vody, až se to v ní vařilo - a vyklád al, že tím ten mosazný
plech změkne tak, že se pak dá krásně tepat a ohybat. A od té do
by na cokoli jsem se v dílně zeptal, všecko mi podrobně vysvětlili ,

a co jsem sám mohl udělat, pomohli - až se mi to podařilo.

Uprost řed dílny byla v zimě v létě letovací kamínka s rozpále
ným dřevěným uhlím. Nádobí z bílého - cínovaného plechu mu
silo být pěkně k letování připraveno, nebo jak se dílensky říkalo:

připasováno, aby cín dobře zatékal a utěsnal dokonale každou škví
ru . V létě se na dvorečku falcovaly černé plechy na krytí střech a
sbíj ely se vykýře. V dílně se letovaly bílé odkapní trouby a j ednou
t a ké veliká.věžní báň - větší než já! I divil jsem se: vždyť je to
tak maličká koule na "naší věži" - jak jsrne říkali věži svatojan
sk éh o kos t ela nad n ámi - od níž měl otec klíče a tovaryši občas

zvonili při vě tších pohřbech oběma jej írni zvony. Tatínek se té mé
poznámce o "ma.l ičké kouli" s rnál a pravil že se naopak bojí , aby
ta veliká koule z dílny nebyla na věž i příliš m al á . Ptal se Jarolíma
zda .dobře rněřil výšku věže. Já jsem to te hd á nechápal. Ta báň

byla objednána pro blízkou obec a já jsem ji už neviděl, když j i
na vrchol věže vytáhli. Al e když se po něko l i ka letech opravovaly
báň a kříž "naší věže", byla celá klukovská obec při tom. Několi

krát j sme přišli pozdě do školy, ale všecko jsme postupně viděli .

Nejprve jak dělali nahoře lešení , jak uvolňovali kříž s bání a jak
je pak po provazech pomalu spouštěli dolu. To bylo divení! Báň

a kříž byly pořád větší a větší a na konec se ne veš ly do našich
domovních dveří!

Když jsme byli s bratrem již v prvních třídách gymnasia, vy
právěl otec, že je po Hradci tolik sta rých parnátek na mistrovské
cechy, že u ž se začíná j ed n a t o to, aby bylo v Hradci založeno mu
seum , aby se ty všecky drahocenné památky zachovaly. Vyprávěl ,

j ak se vyža doval o od ka ždého nastávajícího m istra, aby předloži l

m istrovské dílo , j ež pa k st aří cechovn í mist ř i přij ímali a schvalo
vali neb o vraceli. Domlouval nám, abychom se jen hodně učili a
dokládal svým způsobem něco t om u podobného , jako když Vám
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dnes řeknu, že v tatínkově dílně jsem poprvé pocítil, jaká j to
veliká r adost, když je člověk mladý a zdráva umí svým kladiv m
vládnout.

Bohužel jsem tatínka brzy potom moc zarmoutil , přin esl jsem
konečné terciánské vysvědčení s nedostatečnou z řečtiny. Al e m ůj

tehdejší profesor mathernatiky Dr. Ed. Schobl tatínka potěšil: " ic
si z t oho nedělejte, vždyť dlouho stonal a ode mne má výbornou. "
O prázdninách jsem se musil privátně učit řečtině a to tak po
mohlo, že jsem dostal hned v příštím běhu z řečtiny chvalitebnou
a přinesl jsem vysvědčenís vyznamenáním. Ale nejen to , z mathe
matiky jsem začal řešiti úlohy v Časopise Jednoty českých rnathe
matiků a fysiků a tatínek ukazoval mamince, že j e moj e j méno
op ravd u v tom časopise vytištěno mezi řeši teli.

K dyž dnes si na ty doby vzpomínám, vidím jasně, že tehdá to
propadnutí bylo mým vel ikým štěstím. Dostal jsern se rázem mezi

nejlepší žáky třídy a získal jsem pro svou výchovu dvakrát tolik
vzácných spolužáků než ti, kteří si popřáli tercii jen jednou.

A toto spolužití vyvrcholilo, když se nás několik začalo scháze
ti pod ochrannými křídly paní Špírkové, matky našeho nejl epší
ho filologa, spolužáka Špírka. On opravoval a vysvětloval každ é

pensum latinské a řecké , já jsem vykládal mathematiku a fysiku ,
a po práci jsme si zazpívali. S počátku jen národní písně, pak
ale i kvarteta, jichž jsme na konec měli rozepsáno nebo nakoupe
no jako rnalý zpěvácký spolek. To byla taková pravá Sturm und
Drang Periode, jak nám o ní živě vyprávě l profesor I-Ieš, když vy 
kládal o německých spisovatelích. Zbrázdili jsme celý rybník na

lodičkách, plovali jsme "až ke druhému břehu", v zimě sáňkovali a
bruslili - a večer, po západu Slunce, bývalo nejkrásnějina náměs

tí. Chodívali jsme p o některém "nejdelším" chodníku dva nebo tří

dlouho sern a t am a horli li, dělali plány a velmi často filosofovali.
T yto hovory by ly nejvážněj ší tehdá, když n ad debatujícími vyčn í

vala m ilá, krásná, j unácká postava nebož t íka Vl ad imíra Fáčka.

Roku 88. jsme maturovali - přfštím rokem tomu bude pad esá t

let! M ne i Špírka ty pravidelné starost i o srozumi telný ško lský vý
klad a lákavý příklad několika typi ckých profesorů , j ež j sm e zvlášť

měli rádi, téměř j ednoznačn ě předurči ly pro povo lání učitelské.
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Zdá se mi nemožným, že bych byl mohl chtíti něco jiného. V Pra
ze prošel jsem ještě přísnou školou přítele Petra, pětinásobnou

školou přátel z Pentagonu a po zkouškách dostal jsem vysvědčení,

že jsem schopen učit na středních školách. A učil jsem. Vzpomí
nal jsem při tom na tatínka. Měl jsem kladivo ne příliš těžké a ne
příliš lehké a uměl jsem jím vládnout. Ale neforrnoval jsem plechy,
nýbrž živé mladé bytosti, a těm to v očích zářilo když pochopily.

Ale co kozel nechtěl! V Hradci Králové jsme se sešli dva bývalí
terciáni z Jindřichova Hradce - z mé první tercie. Oba bývalí
asistenti profesora Strouhala, oba profesoři mathematiky a fysi
ky: Dr. Bohuslav Mašek na gymnasiu a já na reálce. Zanedbávaná
věda se v nás ozvala, a hlásila se o svá práva. V gyrnnasijních fysi
kálních sbírkách byl krásný, originální anglický lodní sextant. Ko
nali jsme s ním astronomická měření a mně napadlo, že by se ten
sextant dal nahradit jednodušším a pohodlnějším strojem. Za ne
dlouho jsem udělal první dřevěný model - a výsledky měření byly
mnohem přesnější než sextantem. Byly uveřejněny v Rozpravách
České Akademie, která mi také povolila podporu na dokonalejší
mechanická řešení stroje. Tak jsem se dostal se svým nedokona
lým modelem k továrníku Josefu Janu Fričovi na Vinohrady, a
Frič mne zavedl do své dílny. Vzpomínky na tatínkovu dílnu ožily
a přehlušily všecka ostatní lákadla. Kladivo, jež jsme potřebovali,

by10 však pro mne příliš těžké, ale bylo také pro Friče příliš těžké.

A tak jsem se stal Fričovým spolupracovníkem.

Když pak brzo potom Frič zakládal nynější hvězdárnu Žalov
v Ondřejově, 'přišel také věrný přítel Mašek na pomoc a za spolu
práce všech nás tří se začínala vědecká práce, jež byla korunována
letošním úspěchem na pařížské výstavě.

Ideál tatínkův - dílo starých cechovních mistrů - byl všeho
toho mého zápolení vedoucí hvězdou.


